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شانزدهمین اجلاس سران بریکس در کازان روسیه، که 

برای اولین بار با حضور اعضای جدید این اتحاد و جبهه 

جدید قدرت جهانی ازجمله جمهوری اسلامی ایران 

همراه بود، نوید روزهای جدیدی را می دهد.

اولین اجلاس بریکس با حضور ایران به یکی از متمایزترین 

نشست های این نهاد بین المللی تبدیل شد.

شانزدهمین اجلاس گروه بریکس، عزم این اتحاد بین المللی 

را دربرداشتن گام های عملی باهدف مقابله با ساختارهای 

پوسیده نظم جهانی پساجنگ سرد را به نمایش گذاشت؛ 

دست کم واکنش های جهانی این را نشان می دهد. ابراز 

نگرانی ایالات متحده آمریکا، قدرت حافظ وضع موجود 

و نظم کنونی جهان به تصمیمات مالی بریکس، نشان 

از پیشروی دستور کار این گروه از قدرت های نوظهور 

جهانی در عبور از نظامات بین المللی و اجزای آن دارد. 

عکس العمل واشنگتن نسبت به تاسیس ارز مشترک 

بریکس، احتمالا بزرگترین پیروزی برای گردهمایی کازان 

در بزرگترین رویدادی است که به اعتقاد تحلیلگران، 

روسیه در دهه های اخیر میزبانی کرده است. ودانت 

پاتل، یک سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در واکنش 

به تصمیمات مالی اعضای بریکس در کازان مدعی شد 

که تضعیف نقش دلار و ایجاد جایگزینی برای سوئیفت 

تهدیدی مستقیم برای دموکراسی در جهان است. در 

چنین شرایطی، سفر رییس جمهور ایران به روسیه برای 

شرکت در اجلاس بریکس امسال، از منظر سیاسی و 

اقتصادی اهمیت زیادی داشت. ایران در تلاش برای 

تقویت جایگاه خود در معادلات جهانی و سست کردن 

فشارهای ناشی از تحریم های غرب، در سال های اخیر 

به دنبال راه هایی برای پیوستن به گروه های اقتصادی و 

سیاسی چندجانبه همچون بریکس بوده است. حضور در 

چنین ائتلاف های بین المللی البته کار ساده ای نیست. 

ایران توانسته در یک دهه گذشته سطح قدرت خود را به 

حدی افزایش دهد که امکان کنش و بازیگری در محیطی 

فراتر از منطقه غرب آسیا کسب کند. ایران به عنوان یکی 

از بزرگ ترین دارندگان منابع انرژی جهان در کنار پیروزی 

ایران در مبارزه با تروریسم بعد از بحران سوریه که شمایلی 

از یک جنگ جهانی کوچک را داشت، تعیین کنندگی 

جمهوری اسلامی ایران در ترتیبات سیاسی-امنیتی 

در خاورمیانه، قدرت نظامی ایران و تصویر یک کشور در 

آستانه هسته ای، برای اعضای بریکس جذاب و قانع کننده 

بوده است که ایران را در جمع خود بپذیرند. ایران باوجود 

فشارهای بین المللی و تحریم های اقتصادی، تلاش 

می کند تا از ظرفیت های گروه بریکس بهره مند شود و 

حضور مسعود پزشکیان در اجلاس کازان، نشان دهنده 

این استراتژی کلان بود. عضویت در بریکس برای ایران 

به معنای دسترسی به بازارهای بزرگ کشورهای عضو و 

استفاده از سازوکارهای جدید اقتصادی در برابر تحریم ها 

است. به همین دلیل بریکس به دلیل ساختار غیر وابسته به 

غرب، می تواند جایگاه مهمی در استراتژی های اقتصادی 

دولت چهاردهم ایفا کند.

دستاوردهای کازان

پزشکیان در سفر به کازان دنبال دو هدف اساسی بود. 

اولین هدف، تقویت روابط همه جانبه با کشورهای بریکس، 

به ویژه روسیه و چین بود. ایران به دلیل موقعیت جغرافیایی 

و دسترسی به منابع طبیعی فراوان، همواره موردتوجه 

اعضای این ائتلاف بین المللی قرار داشته است.

رییس جمهور در تشریح نتایج  سفر خود می گوید: اجلاس 

بریکس فرصت بسیار خوبی برای ما ایجاد کرد تا بتوانیم 

با رؤسای جمهور کشورهای مختلف دیدار و گفتگوی 

دوجانبه و سازنده داشته باشیم. پزشکیان همچنین 

به علاقه مندی سران کشورهای بریکس برای توسعه 

ارتباطات و تعاملات با جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد 

و گفت: این سفر فرصتی طلایی برای ما بود تا بتوانیم 

هم گرایی خود با کشورهای عضو این سازمان را بیشتر 

کنیم، همچنین مقرر شد توافقاتی که با برخی از این 

کشورها منعقدشده به سرعت اجرایی و عملیاتی شود.

پزشکیان با بریکس چه می کند؟

نگرانی  از طرح »هزینه ترانزیت« شروع خوب از شرق
وزارت نیرو 

رییس خانه صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی 

گفت: طرح جدید وزارت نیرو برای افزایش قبوض برق 

صنایع با عنوان »هزینه ترانزیت« مایه نگرانی است.

فیروز ابراهیمی اظهار کرد: در هفت ماه نخست 

سال جاری، صادرات خراسان رضوی از یک میلیارد 

و ۱۰۰ میلیون دلار فراتر رفته است.

رییس خانه صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی 

تصریح کرد: در همین زمان، بیش از ۲۰ هزار میلیارد 

تومان سرمایه گذاری جدید در حوزه تولید انجام شده 

و تعدادی از واحدهای راکد در مسیر احیا بازگشایی 

شده اند. وی به قابلیت های تولید خراسان رضوی در 

بازارهای خارجی اشاره کرد و افزود: اگر شرایط انرژی 

در کشور مدیریت شود، تولید استان این توانایی را 

دارد که نقش مؤثری ایفا کند. ابراهیمی در ادامه 

ضمن انتقاد به برخی راهکارهای مسئولان گفت: 

در شرایطی که تولیدکنندگان در تلاش برای ارزآوری 

به کشور هستند، برخی مسئولان هر روز به مشکلات 

آن ها می افزایند. به ویژه طرح جدید وزارت نیرو برای 

افزایش قبوض برق صنایع با عنوان »هزینه ترانزیت« 

مایه نگرانی است. وی افزود: در شرایطی که شرکت 

برق به سمت خودکفایی در تولید و مصرف برق سوق 

داده می شود، هزینه ترانزیت از مهرماه روی قبوض 

صنایع اعمال شده و ممکن است این هزینه حتی دو 

برابر نرخ قبوض برق واحدهای تولیدی باشد. همانطور 

که کمبود مطلق انرژی به تعبیر زیبای ناترازی انرژی 

تغییر پیدا کرد؛ این تحمیل ظالمانه هزینه، آن هم تحت 

عنوان »هزینه ترانزیت« تأسف آور است. درحالی که 

هنوز از رفع تعهدات ارزی در تابستان نگذشته، دوباره 

فصل سرد سال فرارسیده و موضوع انرژی به دغدغه 

فراگیر تولیدکنندگان تبدیل شده است. رئیس خانه 

صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی با اشاره به تغییر 

شرایط در چندماه آغازین دولت چهاردهم اظهار کرد: 

نرخ تورم از ۴۸ درصد به حدود ۳۰ درصد کاهش یافته 

است، اما سخت گیری های نادرست در حوزه انرژی 

می تواند مجدداً بازار را درگیر مسائل تورمی کند.

ابراهیمی عنوان کرد: این درست نیست که باغ تالارها 

از برق به هر میزان که خواسته باشند استفاده کنند، اما 

حدود ۶۰۰۰ واحد صنعتی به عنوان چرخ دنده های 

اقتصاد درون زا هر روز نگران انرژی خود باشند.

محمدرضا قلندر شریف، شهردار مشهد مقدس در مراسم 

عملیات کلنگ زنی پارک کودک و سلامت در مراسم 

آغاز عملیات اجرایی احداث بوستان کودک و سلامت 

و افتتاح ۵۴ پروژه شهری گفت: از مهمترین اهداف 

مدیریت شهری دوره ششم  ایجاد حال خوب و سلامتی 

و نشاط برای زائران و  مجاوران شهر امام مهربانی ها بوده 

و این موضوع در  بخش های مختلف مدنظر قرارگرفته 

است؛ به عنوان مثال در حوزه تربیت بدنی در سطح 

شهر، تعداد زیادی زمین ورزشی و مجموعه های آبی 

بهره برداری شده و مسابقات ورزشی بسیاری در شهر 

مشهد، توسط شهرداری برگزار می شود.  وی افزود: 

یکی از موضوعاتی که در این دوره مدیریت شهری 

به آن توجه ویژه ای شد، بحث زنان و خانواده بود که 

احداث تعداد زیادی پارک بانوان در شهر مشهد؛ 

ثمره این نگاه است، تعداد این بوستان ها تا پایان 

دوره ششم دو برابر می شود. بوستان های شهربانو 

وکیل آباد و کوهسنگی از پارک های شاخص بانوان 

هستند؛ یکی از سیاست های این دوره شورای شهر 

موضوع خانواده محوری بوده و باید به این سمت 

حرکت کنیم؛ در این راستا، پارک کودک و سلامت 

با سرمایه گذاری بخش خصوصی در مشهد احداث 

می شود.  قلندر شریف اظهار داشت : امروز عملیات 

اجرایی این بوستان با همکاری آغاز می شود و این 

پارک فضای مناسبی است تا کودکان و نوجوانان به 

همراه خانواده از آن استفاده کنند و علاوه بر فضای 

تفریح در این بوستان، آموزش هایی در راستای فرهنگ 

ایرانی_ اسلامی به کودکان و نوجوانان داده می شود. 

وی بابیان اینکه هدف اصلی این است که در پارک های 

موضوعی، به فرهنگ ایرانی_ اسلامی در المان سازی 

و آموزش ها، توجه شود خاطرنشان کرد: مدیریت 

شهری ششم در طول مدت سه ساله و چندماهه 

خود، تک بعدی کار نکرد و علاوه بر نگهداری شهر 

و سروسامان دادن به آن که اقدامی روتین است، به 

دیگر  مسایل نیز توجه کرد.

شهردار مشهد مقدس خبر داد

رفع موانع اجرای ۲۰ پروژه شهری

  گفت و گو

وظیفه مسوولان در شرایط جنگی
* دکترعلي  خسروشاهي

در بامداد شنبه گذشته در حالی که مقامات نظامی اسراییل بطور رسمی 

و علنی آغاز حمله نظامی و هدف قرار دادن برخی مناطق و چند شهر 

ایران را اعلام کردند اما مسوولان ایرانی سکوت را انتخاب کرده بودند. 

این رفتار مسوولان ایرانی اشتباه بود. در شرایط جنگی، این رفتار به 

مراتب اشتباه تر است چرا که حس ناامنی بزرگی را ایجاد می کند. 

وقتی اتفاق بزرگ و مهمی در سطح حمله نظامی به کشور رخ می 

دهد مسوولان حتما باید با موضع گیری و اعلام حضور، هم ابراز وجود 

کنند و هم به مردم خود اطمینان دهند که مشغول انجام وظایف و 

ماموریت های خود هستند.

در بامداد حمله، مسوولان ایرانی باید به سرعت و در فاصله های کوتاه، 

با مردم صحبت و جزییات صحیح اتفاقات را منتشر می کردند تا هم 

قوت قلب و آرامش را به جبهه خودی می دادند هم مانع از انتشار 

خبرهای نادرست، جعلی و بزرگنمایی شوند و هم فضای اطلاع رسانی 

را از دشمن بگیرند. با غیاب مسوولان ایرانی در فضای اطلاع رسانی 

بامداد حمله، این فضا به دشمن واگذار شد. 

ایران نسبت به جمعیت خود، بیشترین تعداد رسانه شامل روزنامه و 

خبرگزاری و پایگاه خبری را دارد. در هیچ کشور جهان، سازمان ها و 

نهادهای دولتی و حکومتی این تعداد رسانه رسمی و غیررسمی وابسته 

به خود ندارند اما عجیب اینکه در روز واقعه، به ابتدایی ترین حالت 

ممکن، کل عملکرد اطلاع رسانی خود را در سکوت خلاصه می کنند.

اما پیش بینی می شود نتانیاهو تلاش می کند "شرایط جنگی" برای 

ایران را حفظ کند. بخش زیادی از اجرای این برنامه،  از طریق زنده 

نگاه داشتن امکان حملات نظامی مستقیم میان دو طرف است. 

برقراری وضعیت شرایط جنگی علیه یک کشور شبیه جنگ با آن 

کشور است چرا که مجموعه ای از شرایط منفی از جمله لغو میزبانی 

مسابقات ورزشی، تعلیق پرواز شرکت های خارجی و سرمایه گذاری 

های خارجی را علیه آن کشور تحمیل می کند تا به این وسیله بتواند 

آسیب بیشتری به کشور دشمن خود وارد کند.

با بررسی واکنش ها بعد از حمله اسراییل به ایران، پیش بینی می شود 

ایران پاسخی از جنس وعده صادق ۱ و ۲ نخواهد داشت بلکه تلاش 

می کند از راه های دیگری، به اسراییل ضربه بزند.

از طرفی اسراییل تلاش می کند در آینده برای اجرای برنامه های 

خود علیه تهران و وارد کردن آسیب بیشتر، حملات مستقیم به ایران 

را تکرار کند. ایران باید به لحاظ سیاسی، دیپلماتیک و نظامی مانع از 

تکرار حمله علیه خود شود. جلوگیری از وقوع حمله، بر مقابله باحمله 

اولویت دارد. اسراییل از مسیر آسمان لبنان، سوریه و عراق به ایران 

حمله کرد. برخلاف برخی پیش بینی ها، از خلیج فارس و شبه جزیره 

عربی استفاده نکرد. دلیل آن هم مشخص است. مسیر اسراییل تا 

ایران از طریق سوریه و عراق هم نزدیک تر است و همچون این دو کشور 

پدافند قوی ندارند برای جنگنده های اسراییل امن هستند و هم اینکه 

این کشور در دهه های اخیر بارها با حمله به سوریه و عراق،  هم تجربه 

کسب کرده اند و هم مانع از تقویت دفاع هوایی این دو کشور شده 

اند. در نتیجه پیش بینی می شود در آینده نیز اسراییل برای باز نگه 

داشتن مسیر حمله به ایران از طریق آسمان عراق و سوریه، همچنان 

سامانه های پدافندی این دو کشور را بمباران کند و مانع از تقویت 

و تاثیرگذاری آنها شود.
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آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای سید شهاب الدین باقریان با ارائه استشهاد محلی 

گواهی امضاشده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی به 

میزان مالکیت ۱۳۳سهم مشاع از ۶9۵۸۳ سهم ششدانگ 

پلاک ۱7۲۸ فرعی از 9۳ اصلی بخش ۶ مشهد را نموده 

به پلاک فوق الذکر به نام آقای سید شهاب الدین باقریان 

ثبت و سند به شماره ۳۲۰۴۲۵د/97 با شناسه الکترونیکی 

۱۳9۸۲۰۳۰۶۰۰۸۰۰۶۳97 صادر گردید و فاقد بازداشت 

و رهن می باشد حسب اعلام متقاضی صدور سند المثنی در 

اثر سهل انگاری مفقودشده در اجرای ماده ۱۲۰ اصلاحی 

آیین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی تا چنانچه 

اشخاصی مدعی انجام معامله یا وجود اصل سند مالکیت 

نزد خود می باشند ظرف ۱۰ روز از تاریخ انتشار آگهی 

اعتراض خود را همراه اصل سند مالکیت یا سند معامله به 

اداره ثبت محل ارائه تا مراتب صورت جلسه گردد. چنانچه 

پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه نگردد و یا در صورت 

اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشود این 

اداره مطابق مقررات اقدام به صدور سند ج مالکیت المثنی 

به نام مالک خواهد نمود .  م الف ۳۸۴۸

حسن ابوترابی 

مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز 

از طرف احمد احمدی 
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جای مطالبه نیست، اعتماد کنیم! 
غلامرضا بنی اسدی

برخی ها انگار مسایل را ادراک نمی کنند به ویژه در کلان پروژه هایی 

چون مواجهه و مقابله با دشمن صهیونیستی. کنش ها را جابه جا 

انجام می دهند.  جانمایی مسایل برایشان مشکل است چنان که 

اندازه گیری امور.گز نکرده، قیچی به جان پارچه می اندازند و بعد که 

می بینند برششان به هیچ کاری نمی آید جز کهنه ساختن از پارچه نو، 

چشم می دزدند و سرپایین می اندازند. اینان را باید هوشیار کرد چه 

بسیارشان را نیت خیر و حتی قصد، اخلاص است. همان جا به جایی 

ادراکی است که کار را سخت می کند. بایدشان به تامل در کلام معیار 

رهبر انقلاب خواند که به صراحت تاکید می کنند:" کیفیت فهماندن 

قدرت و اراده ملت ایران به رژیم صهیونیستی را باید مسوولان تشخیص 

دهند و آنچه را که صلاح این ملت و کشور است انجام گیرد." این هم 

یعنی موج سازی ممنوع چه رسد به موج سواری. فشار به مسوولان 

ممنوع چه رسد به تسویه حساب های جناحی و انتخاباتی. نام مطالبه 

بر آن نهادن هم ذات مساله را تغییر نمی دهد که مطالبه را هم از معنای 

عملی تهی می کند. مساله ، تاخیر در حقوق فلان قشر و دیر واگذاری 

فلان امتیاز نیست که به طلب آن خیابان را هم ببندند. مساله کلان 

و راهبردی امنیت ملی است. باید پلک زدن را هم با محاسبه دقیق تر 

انجام داد چه رسد به سخن گفتن و نوشتن و ذهنیت مردم را به 

خطا بردن. واقع بینانه همه چیز را با اعتماد به نهادهای مسوول باید 

رصد کرد. حضرت آیت الله خامنه ای هم به واقع بینی تمام ساحتی 

می خوانند به این بیان که:" شرارت دو شب پیش رژیم صهیونیستی 

نه باید بزرگنمایی شود و نه کوچک انگاری." چه هر دو ما را از فهم 

واقعیت دور می کند. دشمن هم البته دچار خطای محاسباتی شده 

است. "باید قدرت و اراده و ابتکار ملت ایران و جوانان کشور را به آنان 

فهماند. " این هم راه خود را دارد که در اعتماد به مسوولان امر متجلی 

می شود نه رفتارهای شبه مطالبه ای.

آسیب های تورم بر پیکر خانواده ها 

 فشار گرانی مایحتاج مصرفی خانوارها و نیز سایر هزینه های مرتبط 

بازندگی این روزها به حدی رسیده است که نمی توان تنها افزایش 

سرقت ها و کلاه بازی های حرفه ای را ناشی از این امر دانست، بلکه 

گرانی اقلام مختلف و ارایه خدمات فنی با هزینه های بسیار بالا می رود 

تا مشکلات جدیدی را برای خانواده ها پدید آورد، به طوری که بسیاری 

از مردم زیر بار گرانی بی طاقت و بی تحمل شده اند!

 سابق بر این، برخی برای پرداخت بدهی های خود به فروش کلیه 

مبادرت می کردند،اما اکنون شنیده می شود که برخی از خانواده ها 

برای کاستن از هزینه ها، اقدام به زندگی های مشترک با یکدیگر 

می کنند و حتی فرزندانی هستند که نزد والدین خود زندگی می کنند. 

برخی نیز به روستاها مهاجرت می نمایند و برخی نیز به ترک خانواده 

ناچار می شوند،و برخی حتی مایل به فرزند آوری نیستند و اغلب به 

داشتن یک فرزند اکتفا می کنند و برخی افراد نیز به دلیل فقر و ناتوانی 

در تأمین هزینه های زندگی، خانواده خود را ترک می کنند! رییس 

انجمن مددکاران اجتماعی ایران ضمن تایید این مشکلات می گوید: 

طبقه متوسط جامعه بیشتر تحت فشارند و جرم و جنایت در میان این 

طبقه هم بیشتر است حسن موسوی به سایت دیده بان ایران گفته : 

نارضایتی های ناشی از ناتوانی در تامین هزینه های زندگی و احساس 

بی کفایتی مردان، باعث ترک خانواده ها شده است. موسوی همچنین 

از تجربه زندگی مشترک افراد متأهل در کنار والدین خبر داده و گفته 

است: »شاید تعداد این افراد زیاد نباشد، اما برخی از شواهد حاکی از 

آن است که جامعه ما در حال حاضر این سبک از زندگی مشترک را هم 

تجربه می کند که نشانه خوبی برای مدیریت اجتماعی کشور نیست. 

مجید خروشی- بهره برداری از بخش جراحی قلب 

بیمارستان فارابی مشهد رییس بیمارستان فارابی مشهد 

مقدس از افتتاح و بهره برداری مجهزترین بخش جراحی 

قلب شرق کشور در مشهد مقدس خبر داد و گفت:  

خرید و تهیه تجهیزات مدرن و پیشرفته جراحی قلب 

باز با شرکت زیمنس انجام و تحویل شده که ازنظر 

مدرن بودن همراه با ۳بیمارستان کشور پیشرفته ایم 

و با توجه به پیشرفت 9۰ درصدی بنا و زیرساخت این 

بخش نیمه دوم دی ماه امسال بهره برداری و افتتاح این 

بخش بیمارستان آغاز می شود. کیومرث افسری افزود: 

بیمارستان فارابی در راستای رضایت مندی شهروندان 

به ارایه بهترین خدمات درمانی با اهتمام بیش از 

7۰۰ کادر درمان می پردازد اگرچه معتقدم تا حصول 

رضایتمندی کامل فاصله داریم . وی خاطرنشان کرد: 

بیش از 9۰ درصد خدمات بیمارستان فارابی به صورت 

رایگان در خدمت متقاضیان تامین اجتماعی است و در 

جهت مسوولیت اجتماعی در بخش اورژانس و بستری و 

کلینیک مراجعه کننده سایر بیمه ها را پذیرش می کنیم 

همچنین با توجه به موقعیت جغرافیایی بیماران حادثه ای 

را پذیرش می کنیم.و در صورت بستری و ادامه درمان 

تخصصی با رضایت بیمار به بیمارستان های تخصصی 

ارجاع و یا در قبال دریافت وجه درمان در بیمارستان 

بستری می کنیم. وی با اشاره به این که ۱۴ کلینیک و 

درمانگاه در بیمارستان فارابی به متقاضیان خدمات 

درمانی ارایه می دهد و سالانه بیش از ۴هزار نفر بیمار 

را ویزیت می کند گفت: از این تعداد ۱9هزار نفر در 

بخش بستری،عمل جراحی برای ۱۵۰۰ نفر در ماه،و 

۱۴۰۰ نفر در بخش کلینیک و درمانگاه،۳۰۰ تا ۴۰۰ 

نفر در بخش اورژانس مراجعه کننده داریم که بخش 

پذیرش آمبولانس ۱۱۵در جایگاه سوم قرار داریم. ریس 

بیمارستان فارابی مشهد مقدس همچنین از پذیرش 

روزانه ۵۰ بیمار در بخش ام .ر. ای و ۸۰ نفر در بخش 

سی تی اسکن بیمارستان خبر داد. دکتر افسری با تاکید 

بر اینکه بیمارستان فارابی نفس گیرترین بیمارستان 

در استان است اظهار داشت: بیمارستان فارابی ۲۰۰ 

تخت بستری دارد که درصدد هستیم ۱۸ تخت دیگر 

طی چند روز آینده به خدمات درمانی بیمارستان 

اضافه کنیم و بیش از ۸۰ درصد بستری ها مربوط به 

بخش قلب است. رییس بیمارستان فارابی یادآور شد: 

علاوه بر شهرستان های هم جوار از استان های خراسان 

شمالی،گلستان،سیستان و بلوچستان ،خراسان جنوبی 

پذیرش بیمار داریم. دکتر افسری در خصوص پذیرش 

بیماران و سرعت بخشی به ارایه خدمات درمانی نیز گفت 

پذیرش بیماران به صورت الکترونیکی ،تلفنی که بخش 

اعظم مراجعان را پوشش می دهد و همچنین اینترنت 

و سیستم ارجاع در راستای ارایه خدمات می کوشد که 

معتقدیم با این شیوه پذیرش حضور فیزیکی بیماران را 

به بیمارستان به حداقل رساندیم وی در ادامه به ناترازی 

مراجعان به بخش ارتوپدی و جراحی اعصاب اشاره و 

عنوان کرد: در این دو بخش به دلیل کمبود نیروی 

متخصص در ارایه خدمات با نا ترازی روبرو هستیم که 

امیدواریم با تمهیداتی که اتخاذ کردیم به زودی در جهت 

رفع این مشکل اقدام صورت دهیم. ، وی در ادامه به 

بخش قلب بیمارستان به عنوان یکی از بخش های فعال 

و مجهز بیمارستان اشاره و می گوید: این درمانگاه یکی 

از درمانگاه های زیرمجموعه درمانگاه مشاوره قبل از 

عمل بیمارستان فارابی است که بیماران بالای ۵۰ سال، 

بیماران باسابقه دیابت، مشکلات قلبی و بیماری های 

زمینه ای برای مشاوره به آن ارجاع داده می شوند. پس از 

تریاژ این بیماران، نوار قلب گرفته شده و توسط متخصص 

قلب و عروق معاینه خواهند شد. همچنین در صورت 

صلاحدید پزشک اکوی قلب نیز برای این بیماران انجام 

می شود. بیمارانی که به اسکن قلب نیاز دارند نیز به 

مراکز مربوطه در خارج از بیمارستان فارابی راهنمایی 

شده و پس از انجام و مراجعه مجدد به این بیمارستان، 

توسط پزشک بررسی و درصورتی که شرایط آن ها برای 

بیهوشی مناسب باشد توسط متخصص قلب برای 

معاینات تکمیلی ازنظر بیهوشی، به درمانگاه مشاوره 

بیهوشی ارجاع داده می شوند.درمانگاه مشاوره قلب 

بیمارستان فارابی روزهای شنبه تا چهارشنبه در دو 

نوبت صبح و عصر و پنجشنبه ها در نوبت صبح پذیرای 

بیماران گرامی است. در ادامه این گفت وگو به سراغ 

سید سعید موسوی زاده کارشناس ارشد مدیریت دولتی 

و مدیر بیمارستان فارابی رفتیم .وی در ابتدا به بیان 

گزارشی وضعیت مکانی بیمارستان فارابی پرداخت و 

گفت: بیمارستان تخصصی فارابی با ٢٠٢ تخت فعال 

و مساحت زیربنای ٢٤٠٠٠ مترمربع توسط موسسه 

املاک و مستغلات تحت نظر مدیریت درمان خراسـان 

تکمیل شد. سیستم مدیریت یکپارچه مشتمل بر ٣ 

استاندارد بین المللی)مدیریت کیفیت ، استاندارد 

مدیریت محیط زیست و استاندارد مدیریت بهداشت و 

ایمنی شغلی( نیز مستقرشده است. بخش های بستری 

بیمارستان فارابی مشهد شامل جراحی عمومی-ارتوپدی-

 CCU-ICU-قلب و   POST CCU-ارولوژی-ENT

جنرال-جراحی مغز و اعصاب -چشم-اورژانس است.

موسوی زاده همچنین از افتتاح و بهره برداری »کتلب« 

بخش جراحی باز قلب در بیمارستان فارابی مشهد خبر داد 

و گفت: خوشبختانه9۰ درصد بنای این بخش آماده شده 

و فاز اول بخش که آنژیوگرافی است که از نیمه دی ماه 

سال جاری به فضل خداوند فعال خواهد بود و به زودی 

با ورود تجهیزات مصرفی جراحی قلب باز این بخش 

به صورت کامل به بهره برداری می رسد. وی خاطرنشان 

کرد: راه اندازی و تجهیز بخش آنژیوگرافی و جراحی 

قلب بیمارستان فارابی تاکنون در بیمارستان های ملکی 

شرق کشور شامل خراسان رضوی، شمالی و جنوبی، 

سیستان و بلوچستان و گلستان وجود نداشته است. 

موسوی زاده یادآور شد: در حال حاضر سه بیمارستان 

ملکی شامل ۲ مرکز در مشهد و یک مرکز در شهرستان 

تربت حیدریه ، ۱۸ پلی کلینیک و درمانگاه شامل ۶ 

مرکز در مشهد و ۱۲ مرکز در شهرستان های استان به 

بیمه شدگان تامین اجتماعی خدمات درمانی رایگان 

ارایه می دهد. وی عنوان کرد اطلاع رسانی،آگاهی یابی 

در جهت رضایت مندی شهروندان وظیفه مسوولیت 

و  است  فارابی  بیمارستان  درمان  کادر  اجتماعی 

ازآنجاکه معتقدیم ایجاد شرایط ضروری در جهت کسب 

سلامت شهروندان نقطه عطفی برای بیمارستان است 

درصدد تجهیز بخش های مختلف بیمارستان شدیم 

و اعتقادداریم به عنوان مجهزترین بیمارستان تامین 

اجتماعی در شرق کشور روزانه قادر خواهیم بود به 

۱۰ نفر از مراجعه کنندگان تامین اجتماعی خدمات 

آنژیوگرافی به صورت رایگان انجام دهیم.

بخش جراحی قلب باز در بیمارستان فارابی 
یادداشتآماده بهره برداری 
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سلامت و باروری زنان در گرو سبک زندگی
سبک زندگی تاثیر بسزایی بر سلامت افراد به ویژه زنان، 

به عنوان اصلی ترین رکن خانواده و جامعه دارد و در 

سال های اخیر تغذیه نامناسب، افزایش مصرف دخانیات 

و کم تحرکی تاثیر بسیار منفی بر باروری بانوان و کاهش 

فرزند آوری داشته است. بحران پیری جمعیت، اکنون 

به عنوان یکی از مسایل مهم جامعه مطرح است که برای 

حل این بحران بر فرزندآوری و جوانی جمعیت تاکید 

شده است. از سوی دیگر افزایش ناباروری در میان افراد 

جامعه به ویژه زنان بر مشکلات جامعه افزوده است که این 

امر ناشی از عوامل متعددی ازجمله بیماری های زنان و 

مردان و همچنین تغییر سبک زندگی است. متاسفانه 

در سالیان اخیر، سبک زندگی نادرست جای سبک 

زندگی سالم را گرفته است که یکی از عوارض مهم آن 

ایجاد مشکلات باروری در افراد به ویژه در زنان بوده است. 

ازآنجاکه سلامت زنان، تضمین کننده سلامت خانواده 

است و تاثیر بسیاری بر سلامت جامعه دارد، ارتقای سطح 

سواد سلامت، اصلاح سبک زندگی و غربالگری سلامت 

آنان در پیشگیری از ابتلا به انواع بیماری ها امری بسیار 

مهم است. به گفته محققان، شیوه زندگی سالم از عوامل 

بسیار مهم در سلامت خانواده و فرزند آوری است و در 

این خصوص باید آگاه سازی و فرهنگ سازی از طریق 

اصحاب رسانه و متولیان حوزه سلامت به صورت جدی 

موردتوجه قرار گیرد. مدیر جوانی جمعیت، سلامت، 

خانواده و مدارس دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: 

تقریبا ۴۰ درصد ناباروری های زوجین ناشی از عوامل 

مرتبط با زنان است. دکتر محمد احمدیان بابیان این که 

حدود ۴۰ درصد ناباروری ها نیز ناشی از عوامل مردانه 

است، افزود: ۱۵ تا ۲۰ درصد از علل ناباروری ها نامشخص 

است. وی سبک زندگی ازجمله وضعیت فعالیت های 

ورزشی، تغذیه و مصرف دخانیات را در میزان توانایی 

باروری موثر دانست و ادامه داد: عوامل متعددی بر 

باروری زوجین تاثیر می گذارد که وزن، تغذیه، فعالیت 

فیزیکی، سیگار، مواد مستعد کننده ناباروری، عوامل 

زیان آور شغلی و محیطی و بیماری های زمینه ای از آن 

جمله است.

ابراهیم ناظمی
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پس از طلاق، چالش های تازه ای در مسیر 

تربیت فرزند شکل می گیرد. اما آیا می توان 

بدون تلخی های گذشته، فرزندی موفق و 

شاد پرورش داد؟ پاسخ مثبت است، اگر 

بدانید چطور با همسر سابق خود برای 

آینده فرزندتان همکاری کنید.

فرزندپروری پس از طلاق، یکی از پیچیده ترین 

چالش های زندگی خانوادگی است که 

والدین را با پرسش های اساسی درباره 

نحوه تربیت و مدیریت روابط با فرزندان در 

دوخانه مواجه می کند. زمانی که خانواده 

به دو خانه تقسیم می شود، کودکان میان 

محیط های مختلف با قوانین و انتظارات 

متفاوت زندگی می کنند. این شرایط می تواند 

استرس زا و گیج کننده باشد و روی رشد روانی 

و عاطفی فرزند تأثیر بگذارد. والدین نیز، 

در این میان، با مسوولیت های سنگینی 

روبه رو هستند؛ از جمله هماهنگ کردن 

روش های تربیتی و جلوگیری از اختلافات 

و تنش های بی جا. اما چگونه می توان این 

بحران را مدیریت کرد و به فرزند، امنیت و 

ثبات عاطفی لازم را هدیه داد؟

در ادامه، دکتر ابراهیمی مقدم، روانشناس 

و عضو هیات علمی دانشگاه راهکارهای 

موثری را برای والدینی که با این چالش ها 

دست وپنجه نرم می کنند، ارایه می دهد.

اهمیت همکاری والدین پس از طلاق 

برای تربیت فرزندان

مسایل تربیت فرزند پس از طلاق بسیار 

حساس و پیچیده است و نیازمند همکاری 

نزدیک و موثر بین والدین است، حتی اگر 

رابطه زناشویی پایان یافته باشد. ابراهیمی 

مقدم به این موضوع مهم اشاره کرده و 

می گوید:»متاسفانه، برخی زوج ها پس از 

طلاق فراموش می کنند که فرزندی دارند 

که آینده اش به تربیت و حمایت آن ها وابسته 

است. این بی توجهی به نیازهای فرزند می تواند 

عواقب جدی به همراه داشته باشد؛ چراکه 

این کودکان، بدون ثبات و پشتیبانی، دچار 

مشکلات عاطفی و روانی می شوند. پدر و 

مادر، حتی اگر دیگر شریک زندگی هم 

نباشند، باید به طورجدی باهم در تربیت 

فرزند همکاری کنند.«

میان  ایجاد هماهنگی  اهمیت  بر  وی 

والدین پس از طلاق تاکید می کند و توضیح 

می دهد:»یکی از مهم ترین مسایل این است 

که والدین گذشته شان را پشت سر بگذارند 

و برای آینده فرزندشان همکاری کنند. اگر 

به جای همکاری، دایما به یکدیگر بدگویی 

کنند یا در فکر ایجاد تنش باشند، استرس و 

ناپایداری در فرزند افزایش می یابد. چنین 

رفتاری نه تنها به تربیت فرزند آسیب می زند، 

بلکه به مرورزمان باعث پشیمانی خود والدین 

نیز خواهد شد.«

این روانشناس با اشاره به این که والدین 

باید نقش خود به عنوان پدر و مادر را هرگز 

فراموش نکنند، افزود:»حتی اگر زوج ها 

از هم جداشده اند، مسوولیت پدر یا مادر 

بودن برای همیشه باقی است. اگر این پل 

از دست برود، هم والدین دچار مشکلات 

بیشتری خواهند شد و هم فرزند احساس 

ناامنی بیشتری خواهد کرد.«

 راز موفقیت در تربیت فرزند 

پس از طلاق

شاید این سوال پیش بیاید که چرا والدینی 

که دیگر علاقه ای به دیدن یا صحبت کردن با 

یکدیگر ندارند ، باید برای تربیت فرزندشان 

همکاری کنند؟ ابراهیمی مقدم در پاسخ به 

این سوال می گوید: »واقعیت این است که ما 

در جلسات مشاوره بعد از طلاق، بارها دیده ایم 

که بسیاری از زوج ها، پس از جدایی، حتی 

تحمل دیدن یکدیگر را ندارند. در چنین 

شرایطی، تصمیم گیری برای صحبت درباره 

فرزند مشترکشان می تواند بسیار سخت و 

چالش برانگیز باشد.«

ابراهیمی مقدم می افزاید که ارایه یک راه حل 

سریع و فوری برای این مساله دشوار است، 

اما والدین باید به این درک برسند که بهترین 

راه برای تامین نیازهای فرزندشان، همکاری 

است:»مهم ترین چیزی که والدین باید به 

آن توجه کنند، این است که حتی اگر با فرد 

دیگری ازدواج کرده اند، باید با همسر سابق 

خود برای تربیت و آینده فرزندشان همکاری 

کنند. حضور شریک جدید زندگی نباید 

مانعی برای این تعامل باشد؛ بلکه می توانند 

با همفکری و مشورت، به راهکارهای مناسب 

برای تربیت فرزندشان برسند. این همکاری، 

نه تنها به نفع فرزند است، بلکه نشان دهنده 

میزان بلوغ عاطفی والدین است.«

او ادامه می دهد:»یکی از معیارهای بلوغ 

واقعی والدین این است که چقدر فرزندشان 

را در اولویت قرار می دهند. اگر بتوانند در 

این زمینه همکاری کنند، شاید به مرورزمان 

حتی از شدت اختلافات بین خودشان هم 

کاسته شود و درک بهتری از یکدیگر پیدا 

کنند. این همکاری ممکن است به کاهش 

جنگ ها و تنش های قبلی منجر شود و حتی 

شرایطی برای بازسازی یا بهبود رابطه بین 

خودشان نیز فراهم کند.«

چگونه والدین پس از طلاق می توانند 

 با یکدیگر طلاق سازنده 

داشته باشند؟

ابراهیمی مقدم  به بررسی چالش های پس 

از طلاق و تاثیرات آن بر فرزندان پرداخته 

و راهکارهایی برای همکاری سازنده میان 

والدین ارایه می دهد. او تاکید می کند که این 

همکاری نه تنها ممکن است، بلکه حیاتی 

است. یکی از اولین گام ها در این مسیر 

این است که خشم، تحقیر، و مرور خاطرات 

ناخوشایند را کنار بگذاریم. ماندن درگذشته، 

نه تنها مشکلات ما را بیشتر می کند، بلکه 

فرزندمان را از ما دورتر خواهد کرد.

او بر اهمیت جدا کردن احساسات از رفتارها 

تاکید کرده و می گوید:»قبول دارم که کنار 

گذاشتن احساسات منفی کار آسانی نیست، 

به خصوص اگر در طول زندگی مشترک 

آسیب دیده باشید. اما نباید اجازه دهید 

که احساساتتان رفتار شمارا هدایت کند و 

تربیت فرزندتان را تحت تأثیر قرار دهد. لازم 

است یاد بگیرید که احساسات را از رفتار جدا 

کنید و اگر خشم یا رنجشی دارید، آن را بر 

روی فرزندتان برون ریزی نکنید. بهتر است 

این احساسات را با یک مشاور یا روانشناس 

مطرح کنید یا از طریق ورزش تخلیه شان 

کنید، اما تمرکز اصلی تان باید بر نیازهای 

فرزندتان باشد.«

این روانشناس همچنین در مورد نحوه 

استفاده از زبان بدن در ارتباط با فرزند و 

همسر سابق توضیح می دهد:»یاد بگیرید 

چگونه از زبان بدنتان به درستی استفاده 

کنید. مثلًا، آرام و منظم نفس بکشید و زبان 

بدنی مثبت و آرام داشته باشید. فرزند شما 

نمی خواهد شمارا در حالت های پر از خشم 

یا غم ببیند؛ آن ها به پدر و مادرانی قوی و 

آرام نیاز دارند. باید به خاطر داشته باشید 

که فرزندتان دقیقا در وسط ماجرا قرار دارد 

و از شما الگو می گیرد.«

ابراهیمی مقدم با اشاره به اهمیت عدم 

تبدیل فرزند به جاسوس میان والدین، اضافه 

می کند:»هیچ وقت فرزندتان را در نقش 

جاسوس قرار ندهید. فرستادن بچه ها به 

خانه همسر سابق برای جمع آوری اطلاعات 

نه تنها نادرست است، بلکه این کار استرس 

زیادی به آن ها وارد می کند و می تواند مشکلات 

روحی جدی تری برایشان ایجاد کند.«

این استاد دانشگاه همچنین به اهمیت ایجاد 

فضای احترام متقابل بین والدین اشاره کرده 

و می گوید:»در مورد همسر سابقتان بد 

صحبت نکنید. فرزند شما باید بتواند با 

هر دو والدین رابطه خوب داشته باشد. 

به جای ایجاد کینه، به او نشان دهید که 

تلاش می کنید تا به عنوان یک تیم حمایتی، 

کنار او باشید. این نشان دهنده احترام 

و بهداشت روانی است، و باعث می شود 

فرزندتان یاد بگیرد چگونه در زندگی اش 

اختلافات را مدیریت کند.«

ابراهیمی مقدم همچنین بر اهمیت تدوین 

برنامه های تربیتی مشترک برای فرزند تاکید 

دارد:»برای تربیت فرزندتان باید به یک نظر 

مشترک برسید و برنامه ریزی کنید. مسایل 

مهمی مانند آموزش، مسایل مالی، و حتی 

مناسبت هایی مانند تولد را نباید فراموش 

کنید. فرزند شما نباید احساس کند که 

می تواند از اختلاف بین شما سواستفاده 

کند و هر زمان که یکی از شما مخالفت 

کرد، به دیگری پناه ببرد.«

وی در پایان اضافه می کند:»اگر والدین 

بتوانند با همدیگر همکاری سازنده داشته 

باشند، فرزندشان نه تنها از این شرایط بهره مند 

می شود، بلکه این الگوی رفتاری مثبت 

می تواند از بروز مشکلات جدی در زندگی 

آینده او جلوگیری کند.«

 تعرفه های دندان شکن دندان 
و درودی به مسوولان!! 

محمدباقر عطاریانی 

یک زمانی می گفتن هر وقت دندانت عفونت کرد و کرم خورد باید آن 

را بکشی! اما باور کنید این روزها خیلی ها قدرت و توان مالی برای 

کشیدن دندان هم ندارند چه برسد به ترمیم و روکش و ایمپلنت.

هزینه های دندانپزشکی به حدی است که همگان کم می آورند به گونه ای 

که سعی می کنند به درمانگاه های خیریه و مراکز دولتی پناه ببرند اما 

باید اذعان کرد که تعرفه های این نوع مراکز هم سرسام آور است.در 

کلینیک جهاد دانشگاهی مشهد که یک مرکز معتبر و شناخته شده 

محسوب می شود، کشیدن یک دندان برای حقیر نزدیک یک میلیون 

تومان خرج برداشت. البته این هزینه در مطب های خصوصی یقینا بالاتر 

است اما جای ناراحتی دارد که چرا هیچ بیمه ای را قبول نمی کنند. 

این بیمه تامین اجتماعی ما هم فقط برای دکور و نمایش خوبه! هیچ 

امتیاز و کمکی نمی کند و اضافه کردن بیمه تکمیلی هم طوری است 

که خدمات دندانپزشکی ندارد. درد دندان یک طرف این ماجراست 

و طرف دیگرش هزینه هاست که دردش سنگین تر و سخت تر است.

خانواده های طبقه پایین چه کنند؟کودکانی که به دلیل فقر خانواده 

مجبور به تحمل هستند، چه گناهی کرده اند؟خدمات بیمه در این حوزه 

، صفر است و حداقل می توان گفت دولتمردان ما در بخش خدمات 

دندانپزشکی، بین همه مردم به عدالت رفتار کرده اند!  برای آن هایی که 

بیمه نیستند با آن هایی که دارای بیمه  هستند درگرفتن خدمات هیچ 

تبعیضی وجود ندارد و خلاصه اینکه عدالت دندانپزشکی در جامعه ما 

حاکم است و این از افتخارات مسولان ماست!  البته برخی بیمه های 

تکمیلی و بیمه های اکمل و ... در حوزه دندانپزشکی خدماتی محدود 

ارایه می کنند اما باید دید حق بیمه پرداختی چه میزان خواهد بود؟آیا 

جماعت کارگر و کارمند و کسبه می تواند این مبالغ را بپردازد؟ اصلا 

مبتکر بیمه تکمیلی چه کسی بوده؟ آیا کسی خبر دارد؟ این بیمه 

اکمل دیگر چه بابی است؟ نگارنده معتقد است همان طور که در 

برخی کالاها و خدمات و صادرات و واردات و...دست های پنهان در 

کار است در این حوزه هم چنین است. خلاصه کلام اینکه شرکت های 

بیمه گر و خدماتی و مراکز درمانی دلشان به حال مردم و بیماران و 

خدمت رسانی و خادم بودن و صادقانه کار کردن و ... نمی سوزد بلکه 

فقط دنبال کسب درآمدهای آن چنانی هستند.درآمدی که از جیب 

مردم به جیب ازمابهتران سرازیر می شود!!

جد   ول سود   وکو  شماره ۱۶۴
به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ ۲۴ آبان  ۱۴0۳ 

به شماره زیر ارسال نمایند   

090۳۳۸۳۱۸۶۱ 
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایي اهد   ا مي شود   . 
پاسخ جد   ول  شماره ۱۶۳

پایان زندگی مشترک

طلاق؛ پایان مسوولیت والدین نیست
  ساعت 25

آگهی فقدان سند مالکیت 
وکیل آقای حسین جمالی معصومی با ارائه استشهاد محلی گواهی امضا 

شده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی به میزان مالکیت ۵۰۰قسمت 

مشاع از ۵۵۵۰۰ قسمت ۲ سهم مشاع از ۸ سهم ۳ دانگ مشاع از ششدانگ 

پلاک ۴ فرعی از 79 اصلی بخش ۶ مشهد را نموده که پلاک فوق الذکر 

به نام آقای حسین جمالی معصومی ذیل دفتر ۵۰۰ صفحه ۲۶۵ ثبت و 

سند به شماره ۰۵۵۱۵۱۸ صادر گردید وفاقد بازداشت و رهن می باشد 

حسب اعلام متقاضی صدور سند المثنی در اثر سهل انگاری مفقود شده 

در اجرای ماده ۱۲۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت 

آگهی تا چنانچه اشخاصی مدعی انجام معامله یا وجود اصل سند مالکیت 

نزد خود می باشند ظرف ۱۰ روز از تاریخ انتشار آگهی اعتراض خود را 

همراه اصل سند مالکیت یا سند معامله به اداره ثبت محل ارایه تا مراتب 

صورت جلسه گردد.چنانچه پس از اتمام مدت مقرراعتراض ارایه نگردد 

و یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارایه نشود این 

اداره مطابق مقررات اقدام به صدور سندج مالکیت المثنی به نام مالک 

خواهد نمود.              م الف ۳۸۲۶ 

حسن ابوترابی - مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز 

از طرف محمد  ایرانی
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گزارش عملیاتی ماهانه بر کدال تایید کرد

وبصادر همچنان بر تراز مثبت
تکتم صابری مقدم تهرانی

بانک صادرات ایران در عملکرد هفت ماهه ابتدای سال جاری از 

 محل تسهیلات اعطایی ۴۴ هزار میلیارد تومان درآمد کسب کرد.

به  منتهی  ماه   7 طی  بانک  این  اعطایی  تسهیلات  درآمد 

پایان مهرماه سال جاری به ۴۴ هزار میلیارد تومان رسید 

درحالی که مجموع سود اعطاشده به سپرده های سرمایه گذاری 

این  در  و  رسید  تومان  میلیارد  هزار   ۴۰ به  مدت  این  در 

 هفت ماه تراز مثبت بانک به ۴۲۲۸ میلیارد تومان رسید.

بر اساس این گزارش مجموع درآمدهای بانک صادرات ایران 

از محل تسهیلات اعطایی، اوراق بدهی، سرمایه گذاری ها 

و کارمزدها در هفت ماه اول سال جاری به بیش از ۵۵ هزار 

میلیارد تومان رسید که نسبت به شش ماهه منتهی به پایان 

می دهد. نشان  افزایش  درصد   ۱۶ از  بیش   شهریورماه، 

همچنین بانک صادرات ایران در مهرماه سال جاری ۶9۲7 میلیارد 

تومان درآمد از محل تسهیلات اعطایی کسب و ۶۴77 میلیارد تومان 

بابت پرداخت سود سپرده ها پرداخت کرد که به این ترتیب تراز مثبت 

 عملیاتی بانک در مهرماه به بیش از ۴۵۰ هزار میلیارد تومان رسید.

بانک صادرات ایران در 7 ماه ابتدای سال جاری بیش از شش 

هزار میلیارد تومان از محل کارمزدها درآمد داشت که نسبت 

به شش ماهه منتهی به شهریورماه، بیش از ۱9 درصد افزایش 

ثبت کرده است.

وزیر صمت خبر از ایجاد شورای عالی صادرات داد
وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به جلسات 

هماهنگی میان این وزارتخانه و بانک مرکزی، از 

تلاش برای کاهش فاصله نرخ ارز نیمایی و نرخ ارز 

آزاد خبر داد. محمد اتابک،  در نشست با رییس 

ایران و  اتاق بازرگانی  و اعضای هیات رییسه 

روسای سراسر کشور و فعالان اقتصادی که در 

محل اتاق بازرگانی ایران برگزار شد، مشکل اصلی 

در تجارت خارجی را همسو نبودن  سیاست های 

ارزی و تجاری کشور با یکدیگر دانسته و گفت: این 

همسو نبودن سبب می شود که بعضا صادرکننده 

در مباحث ارزی دچار مشکل شود. این مشکل از 

سازمان نیست، بلکه از سوی سیاست گذار ارزی 

است. وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: 

باید بپذیریم که بانک مرکزی مسوولیت کنترل 

تورم را بر عهده دارد اما مسوولیت تجارت و صنعت 

بر عهده وزارت صمت است. لازم است که در 

این موضوع ها هماهنگی ایجاد کنیم تا فعالان 

اقتصادی دچار مشکل نشوند. 

استاندار خراسان رضوی گفت: از اتاق 

بازرگانی خراسان رضوی تقاضا دارم، 

دبیرخانه دایمی زعفران ایجاد شود و 

استانداری و تمام دستگاه های اجرایی 

مرتبط نیز با تمام توان در کنار فعالان 

این حوزه خواهند بود.

غلامحسین مظفری در همایش روز ملی 

زعفران که در محل اتاق بازرگانی خراسان 

رضوی برگزار شد، اظهار کرد: برای هفته 

آینده جلسه ای در استانداری تشکیل شده 

و تمام مباحث مطرح شده در این همایش 

که می توان آن ها را مصوب کرد، احصا و 

تقسیم کار خواهد شد تا نقشه راهی برای 

ادامه کار داشته باشیم.

وی افزود: در ۴ آذرماه جلسه ای خواهیم 

داشت و این مصوبات که محصول زحمات 

تمامی فعالان این حوزه است، مرور و پیگیری 

خواهد شد. در صورت نیاز به اختیارات 

ملی برای اجرایی شدن این موارد، این 

اختیارات احصا و پیگیری خواهد شد. 

همچنین در صورت داشتن اختیارات 

استانی باید از آن ها حداکثر استفاده را 

ببریم. از اتاق بازرگانی خراسان رضوی 

تقاضا دارم دبیرخانه دایمی زعفران ایجاد 

شود و استانداری و تمام دستگاه های 

اجرایی مرتبط نیز با تمام توان در کنار 

فعالان این حوزه خواهند بود.

استاندار خراسان رضوی تصریح کرد: 

برگزاری جشنواره زعفران باید نقطه آغاز 

فعالیت های ما باشد. امیدواریم در سال 

آینده موضوعاتی جدید در فضایی جدید 

مطرح شود.

لزوم سرمایه گذاری در مناطق 

 تولیدی زعفران جهت رسیدن 

به محصولی باکیفیت

اتاق  رییس  زاده،  توکلی  محمدرضا 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 

خراسان رضوی نیز در بخشی از این 

همایش اظهار کرد: امیدواریم طی یک 

سال آینده تمام راه حل ها برای مسایل 

حوزه زعفران عملی و اجرایی شود. سال 

جاری اولین سالی است که جشنواره ملی 

زعفران برگزار و به نوعی به وسیله مقامات 

و بخش خصوصی، موضوعیت زعفران 

پررنگ شده است.

وی افزود: در سال جاری هماهنگی کاملی 

بین بخش دولتی و خصوصی در اجرا و 

برگزاری این جشنواره وجود داشت. در 

اولین جشنواره روز ملی زعفران توانستیم 

زعفرانی را که برای ما به عنوان یک کالای 

تولیدی کشاورزی اهمیت دارد، به منصه 

ظهور برسانیم.

رییس اتاق بازرگانی خراسان رضوی بابیان 

اینکه در بخش زراعت زعفران تنها مشکلی 

که داریم، بهره وری است، تصریح کرد: 

تولید یک گرم زعفران در مترمربع عدد 

بزرگی نیست اما در حال حاضر فاصله ما با 

این عدد کوچک نیز زیاد است. رسیدن به 

این عدد یعنی می توانیم سطح زیر کشت 

و مصرف آب را کاهش داده و بهره وری را 

افزایش دهیم.

توکلی  زاده ادامه داد: بخش دوم صنعت 

زعفران، بخش فرآوری است. در بخش 

فرآوری با سلامت محصول سروکار داریم 

و سلامت محصول برای ما یک امر واجب 

است. محصول ما باید کامل و سالم باشد، 

زیرا در حال حاضر در دنیا محصولی که 

ازنظر کیفیت سوال برانگیز است، قابلیت 

پذیرش ندارد. جهت رسیدن به این نقطه 

اولین نیاز ما سرمایه گذاری است. ما باید در 

مناطق تولیدی زعفران سرمایه گذاری کرده 

و فرآوری را به وضعیتی مطلوب برسانیم.

وی اضافه کرد: بخش سوم کار ما صادرات 

زعفران، افلاتوکسین و نحوه نگهداری 

زعفران در انبارها است. ارزش افزوده ای که 

یک محصول سالم ایجاد می کند، بسیار 

بیشتر از هزینه ای است که برای سالم 

نگه داشتن آن محصول صرف می شود. 

در صورت سرمایه گذاری جهت سالم 

نگه داشتن زعفران، می توانیم نسبت به 

آینده عرضه زعفران ایران در دنیا امیدوار 

باشیم. باید به همکاری و همیاری دولت و 

بخش خصوصی دررسیدن به اهداف توجه 

داشته باشیم. قطعا این همکاری ایجاد 

خواهد شد و با کمک یکدیگر می توانیم 

به نتایج خوبی در سال آینده برسیم.

استاندار خواستارشد

ایجاد دبیرخانه دائمی زعفران در مشهد

سیده بهجت موسوی مقدم -  مدیرعامل شرکت توسعه 

فناوری عصر نانو گفت: اکوسیستم دانش بنیان ها 

وضعیت خوبی ندارد و متاسفانه این اکوسیستم 

در مرز سکته است.

 مجتبی بهنام تقدسی در گفت وگو با خبرنگار نخست در 

ابتدا اظهار کرد : ما مجموعه استارتاپ ها و شرکت های 

دانش بنیان ، شرکت های فناور ، نخبگان و فناوران 

جوانی که روی ایده های خودشان کار می کنند و 

حتی دانشجویانی که ایده های اولیه ای دارند و در 

مراکز نوآوری پرورانده می شوند به مجموعه این ها 

یعنی از جایی که در یک مرکز نوآوری یک ایده ساده 

است ودرپارک علم و فناوری مستقرشده و بعد هم در 

شتاب دهنده بالا می گیرد و به مرحله سرمایه گذار می رسد 

یک شرکت دانش بنیان می شود که به مجموعه این ها 

اکِوسیستم نوآوری کشور گفته می شود وی ادامه داد 

: متاسفانه خیلی اوقات ما از اهمیت این اکوسیستم 

نوآوری غافل هستیم و گاهی آن را به عنوان وسیله یا 

چیز تزیینی در جامعه یاد می کنند اما اگر امکانات 

و بهاداده شود ، جوان نخبه به آینده خود امیدوار 

می شود و با دنیای انگیزه می تواند در کشور تحول 

ایجاد کند لذا ۲۰ سال آینده کشور ما مرهون امروز 

جوانان ماست که امروز در اکوسیستم دانش بنیان 

نقش آفرینی بکنند و این در حالی است که اهمیت این 

را هنوز آنچه بایدوشاید ،درک نکردیم بهنام تقدسی 

ثروت مملکت را جوانان دانست افزود : جوانان و نخبگان 

و سرمایه انسانی ما هستند که نفت و معدن را شکوفا 

می کنند ،لذا پس چگونه الان خام فروشی رواج دارد 

، چون چند نفر جوانان استارتاپی و دانشمند نیامدند 

روی فرآوری مواد کار کنند. عضو هیات علمی دانشگاه 

بین المللی امام رضا )ع( همچنین در ادامه با اعلام 

اینکه متاسفانه اکوسیستم دانش بنیان وضع خوبی 

ندارد تاکید داشت: معتقد هستم که این اکوسیستم 

در مرز سکته است لذا چالش های اساسی زیادی در 

این رابطه وجود دارد چالش اصلی این است که ما 

در استانی مثل خراسان صدها شرکت مختلف وجود 

دارد و فعالیت می کند و هرکدام چالش های متعدد 

دارند ،شرکت دانش بنیان به بانک مراجعه می کند 

یک مشکلی دارد به اداره صمت مراجعه می کند یک 

مشکلی دارد ، برای مجوزها مراجعه می کند مشکل 

دارد ،و...ما به هرحال باید بپذیریم شرکتی که دو جوان 

مشغولند تا شرکتی که ۲۰ سال سابقه دارد باید تفاوت 

داشته باشد و جالب اینجاست که رفتارهای نهاده ای 

دولتی ما متفاوت نیست وی از استاندار خراسان رضوی 

درخواست کرد : شخصی با عنوان دستیار توسعه 

فناوری را روی کار بیاورد که عملا سکان دار وکلید دار 

حوزه دانش بنیان در استان شود، بنابراین این مهم 

در خراسان ، برای اولین بار در کشور اتفاق می افتد 

و یک گره گشایی بزرگ از اکوسیستم به همراه دارد .

مدیرعامل یک شرکت توسعه فناوری بیان کرد

اکوسیستم دانش بنیان ها در مرز سکته

  خبر

خبر

روند نزولی بورس در مهرماه شدت گرفت

روند نزولی بورس ایران در اولین ماه پاییز نه تنها پایان نیافت 

بلکه با شدت بیشتری ادامه پیدا کرد، به طوریکه فعالین بورس 

در تحلیل ها و گزارش های خود از شرایط بازار سرمایه در طی 

این ماه، بجای واژه نزول از لفظ سقوط استفاده کردند و شرایط 

این بازار را از ابتدای سال تاکنون نسبت به سال های گذشته 

منحصربه فرد دانستند. 

باوجود شعارهای دولت و خصوصا وزیر اقتصاد مبنی بر حمایت 

از بازار سرمایه،  همچنان بورس ایران بی توجه به این شعارها در 

سراشیبی سقوط قرار دارد. از ابتدای سال تا پایان مهرماه از 

۱۳۵ روز معاملاتی فقط ۳۰ روز معاملاتی بازار مثبت بوده است 

و در طی این مدت شاهد افت ۲۵ درصدی ارزش دلاری بازار 

سرمایه و ۱۰ درصدی شاخص کل بوده ایم. در طی مهرماه شاهد 

خروج پول حقیقی ها از سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی 

به میزان 7,9۰۲ میلیارد تومان بودیم و میانگین ارزش معاملات 

خرد بازار در طی این ماه برابر با ۳,۰۵۳ میلیارد تومان بوده است. 

شاخص کل بورس در شروع این ماه بر روی عدد ۲,۰97,۰۰۴ 

واحد قرار داشت که در پایان این ماه با افت ۸9,7۳۶ واحدی به 

عدد  ۲,۰۰7,۲۶۸ رسید. 

همچنین شاخص کل هم وزن نیز در پایان مهرماه با کاهش 

۲۱,7۰۸ واحدی نسبت به ابتدای ماه بر روی عدد ۶۶۵,۸97 

واحد آرام گرفت. 

در طی این ماه میانگین نرخ اخزا حدود ۳۳ درصد بود و در 

پایان این ماه نرخ بهره بازار بین بانکی نیز نسبت به ابتدای ماه 

با رشد اندک ۰/۰۲ درصدی به 7۲/ ۲۳ درصد رسید. همچنین 

نرخ دلار نیما نیز در ادامه روند صعودی خود، در آخرین روز از 

مهرماه عدد ۴۸,۶۸9 تومان را بر روی تابلوی معاملات بازار 

مبادله به ثبت رساند.

کامیار ارباب
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  عبرت
۱۶ سال بیشتر نداشت اما مواد افیونی 

در وجودش موج می زد. او که در عملیات 

جمع آوری معتادان متجاهر به مرکز 

انتظامی هدایت شده بود، زوایای پنهان 

گذشته اش را در اتاق مشاور و مددکار 

اجتماعی کلانتری شهید نواب صفوی 

مشهد فاش کرد.

در ظاهر زندگی اش را خوب شروع کرده بود. 

در مدرسه نمره های متوسطی می گرفت 

و پدر و مادرش برای آینده اش آرزوهای 

بزرگی داشتند. اما از ۱۱ سالگی، اوضاع 

خانواده اش کم کم تغییر کرد. پدرش 

خواربارفروشی داشت درگیر مشکلات 

کاری شد و به همین دلیل همواره خسته 

و عصبی بود.

مادرش هم تلاش می کرد تا خانواده 

را حفظ کند، اما فشارهای مالی و 

مشکلات خانوادگی روزبه روز بیشتر 

می شدند تا این که مادرش تصمیم گرفت 

برای کمک هزینه زندگی سرکار برود و 

درفروشگاه لباس مشغول کار شد. ابوذر 

از این تنش های خانوادگی خسته شده 

بود. هرروز صدای دعواهای پدرومادر 

درگوشش می پیچید و هیچ جایی برای 

آرامش در خانه نداشت. او به مدرسه 

می رفت، اما تمرکزش را ازدست داده بود.

هیچ کس متوجه تغییرات آرام در رفتارش 

نشد. پدر و مادرش درگیر مشغله کاری 

بودند.آخر شب نیز که به خانه می آمدند 

بر سر مسائل مختلف مدام بگومگو 

داشتند و محیط خانه پر از تنش و 

استرس بود. آن ها  صبح زود سرکار 

می رفتند و خواهر ابوذر هم به کلاس 

کنکور می رفت. ابوذر در خانه تنها بود 

و کسی به او توجهی نداشت.

از سوی پدر و مادرش مهر و محبتی 

دریافت نمی کرد. اوایل فقط گاهی از 

کلاس ها غیبت می کرد. اما بعد، این 

غیبت ها بیشتر شد و درنهایت، در ۱۱ 

سالگی تصمیم گرفت درس و مدرسه 

را رها کند. به نظرش، مدرسه دیگر 

جایی برایش نداشت و تنها چیزی که 

می خواست، فرار از خانه و آن محیط 

پر از استرس بود.

یکی از دوستان خانوادگی شان، صاحب 

یک مغازه کوچک بود. او به ابوذر پیشنهاد 

کرد برای مدتی بعدازظهرها در آنجا کار 

کند. حالا او در مغازه  آبمیوه فروشی 

کار می کرد که به نظرش راه فراری از 

مشکلات خانه بود. اما او فقط ظاهر 

ماجرا را می دید. صاحب مغازه، مردی 

بود که از زندگی ناامید شده بود و مواد 

مخدر مصرف می کرد . او به ابوذر وعده 

می داد که کار کردن در مغازه، بهترین 

راه برای ساختن آینده اش است، اما 

واقعیت چیز دیگری بود.

کم کم، ابوذر در این محیط به دوستانی 

نزدیک شد که از محیط های خانوادگی 

مشابه خودش آمده بودند. بچه هایی 

که مثل او، از مدرسه و خانه فرار کرده 

بودند. یکی از آن ها، او را با مواد مخدر 

آشنا کرد. »فقط یک بار امتحان کن، از 

مشکلاتت راحت می شی.« این جمله 

مثل طناب نجاتی در ذهن ابوذر رخنه 

کرد. او که از فشارهای خانواده، مدرسه 

و حالا کار خسته شده بود، به مصرف 

مواد روی آورد.

روزها گذشت و ابوذر بیشتر و بیشتر به 

مواد وابسته شد. به طوری که حقوق آخر 

ماهش را صرف خرید غذا،مواد و قرض 

دادن به دوستانش می کرد و چیزی 

برایش باقی نمی ماند. به صاحبکارش 

گفت هفته ای به من حقوق بدین ! با این 

حال تمام درآمدش را خرج می کرد؛ حالا 

دیگر مغازه تنها جایی برای کار نبود، 

بلکه به محلی برای مصرف موادمخدر 

تبدیل شده بود. او دیگر همان پسری 

نبود که آرزوهای بزرگی برای آینده اش 

داشت. حالا، هرروز در حال سقوط 

بیشتر به منجلاب اعتیاد بود.

مغازه ای که قرار بود جای امنی برای کار 

کردن باشد، به محلی برای نابودی اش 

تبدیل شد. درنهایت، امیر همه چیز را 

از دست داد.خانواده اش از او ناامید 

شدند به طوری که فقط شب ها برای 

خوابیدن به خانه پدرش می رفت. موقعی 

که همه خواب بودند کسی از حضور 

وی با خبر نمی شد و ظهر که از خواب 

بیدار می شد، کسی نبود. خانواده اش 

فکر می کردند او به مدرسه می رود و 

عصرها سرکارش حاضر می شود اما 

از اعتیاد او خبری نداشتند، دوستان 

واقعی اش هم ابوذر را ترک کردند،  

مغازه ای که زمانی به آن امید بسته 

بود، او را بیشتر به سمت تباهی کشاند.

حالا او پسر ۱۶ساله ای بود که نه تنها 

درس و مدرسه را ازدست داده بود، بلکه 

زندگی اش هم در آستانه نابودی قرار 

داشت تا این که یک شب، درحالی که 

ابوذر در گوشه ای از پارک نشسته 

بود و مواد مصرف می کرد، ناگهان 

صدای پلیس در گوشش پیچید. او 

وحشت زده تلاش کرد مواد را پنهان 

کند، اما خیلی دیر شده بود.

وقتی پدر ابوذر با دستور سرهنگ علی 

ابراهیمیان)رئیس کلانتری نواب صفوی 

مشهد ( و تماس تلفنی مشاور به مرکز 

انتظامی آمد، اشک ریزان گفت من اصلا 

نمی دانستم پسرم معتاد شده؛ فکر 

کردم از راه مدرسه به سرکار می رود 

اما پدر با تمام خستگی او را در آغوش 

گرفت. فرصتی برای شروع دوباره به 

او داده شده بود. مشاور با ابوذر به 

گفت وگو پرداخت و سعی کرد به او 

بفهماند که هنوز امیدی وجود دارد. »تو 

می توانی دوباره به زندگی ات برگردی، 

اگر بخواهی.«

ابوذر به این فکر کرد که شاید بتواند از 

این نقطه شروع کند و دوباره به سمت 

روشنایی بازگردد.

نکند ... ! 
غلامرضا تدینی راد

شک و تردید فکر مرد جوان را  بدجور گرفتار کرده  و می گوید نکند... .

مرده شور گوشی تلفن همراهت را ببرند، خوب شد گوشی ات را 

قاپیدند. دیگر نمی توانی پچ پچ کنی و  شاید هم ... . 

زن می گوید: آره ، همان تردید و  سوالی که ذهن تو را درگیر خودش 

کرده درست است. شاید هم  ... . 

مرد به همسرش نگاهی تندوتیز دارد و زن می گوید : من همین 

نگاه و توجه را می خواهم.

زن با غیظ ادامه می دهد: می شود با تو صحبت کرد؟  برایت مهم 

است  می خواهم چه بگویم، با خودت فکر کرده ای چرا آرام صحبت 

می کنم، چرا گریه می کنم، چرا حرف نمی زنم؟

با صدایی بغض آلود می پرسد: اصلًا من با تو راحت هستم؟

مرد حرفش را قطع می کند و می گوید: 

چه کم و کسری داری، برو زندگی دیگران را ببین ، اصلًا حیف این 

زندگی برای تو... . 

زن برآشفته حرف شوهرش را قطع می کند: به نظر تو یک زندگی 

چه چیزهایی لازم دارد، پول، وسایل شیک  و یک خانه قشنگ؟

درحالی که بغض گلویش را می فشرد ادامه می دهد: چیز دیگری 

لازم نیست،دو کلمه حرف نمی خواهد، نباید باهم بیرون برویم، 

قدم بزنیم، درد دل کنیم؟

هر موقع خواستم درباره خانواده ام یا هر موضوعی حرفی بزنم و درد دل 

کنم خیلی راحت می گویی کاردارم و حوصله این پرت وپلاها را ندارم.

نمی توانم حرف هایم را به تو بگویم،  بدتر از همه  این که صلاح 

نمی دانم حرف های دلم را بگویم. 

این طوری لااقل کسی نمک روی زخمم نمی پاشد، مرا به حال 

خودم رها کن بگذار با تنهایی ام بسوزم و بسازم. 

مرد با پوزخندی گفته های همسرش را به تمسخر می گیرد و می گوید: 

باید هم از خوشی و راحتی خسته شوی. رهایت کنم که سرت را از 

توی گوشی ات برنداری ؟ 

 اصلًا توی گوشی تو چه خبر بود که این قدر به  آن وابسته هستی، 

نکند ... ؟

زن از کوره دررفته،  رو برمی گرداند و می گوید:  توی این چند روز 

این چندمین بار است که از من درباره گوشی تلفن همراهم با شک 

و تردید می پرسی  و این ناراحتی و نگرانی خوشحالم می کند. 

گفتگوی زوج جوان به جایی نمی رسد.

 عجیب است  تحصیل کرده اند و هیچ کم و کسری  ندارند، چرا 

باید طعم زندگی شان این قدر تلخ ، سرد و از دهان افتاده باشد؟

مرد با کمک خانواده اش زندگی به ظاهر خوب و آبرومندی فراهم 

کرده ، به همین خاطر از همسرش  شاکی است.

زن می گوید: درودیوار آن خانه مثل قفس روح و روانم را آزار می دهد 

و گاهی می نشینم و برای خانه پدرم دلتنگی می کنم.

 اما زن حرف دیگری هم دارد. این که تمام هوش و حواس وزندگی 

و خواسته و علاقه و آرزوهای شریک زندگی اش در درس خواندن 

و فوتبال دیدن خلاصه می شود و بس. 

این که شوهرش پیاده روی و بازار رفتن و دو کلمه حرف زدن و گفتگو 

را قبول ندارد و می گوید زندگی فراتر از آن چیزی است که در ذهن 

همسرش می گذرد.

 زندگی زوج جوان با تمام خوشگلی هایش خوشمزه نیست و این 

درد بزرگی است.

مرد از چند هفته قبل با خونسردی و بی تفاوتی همسرش مواجه 

می شود ،  نگران می شود ، نکند... . 

تازه یادش آمده باید همسرش به چشم های او نگاه کند و باید باهم 

حرف بزنند، اما گفتگوی شان  طوری که دلش  می خواهد ، بوده و 

شریک زندگی اش باید فقط به سوالات او پاسخ دهد. 

راز پچ پچ زن جوان درگوشی تلفن همراه با حضور مشاور خانواده،  

فاش می شود. 

او نگران خواهر بزرگش است .  دنبال پزشک حاذقی می گردد و 

دعا می کند هرچه زودتر آرزویشان برآورده و صدای گریه کودکی 

در خانه شان  بپیچد.

جانشین فرمانده انتظامی مشهد گفت: با تلاش ماموران پاسگاه انتظامی 

"ده غیبی" پرونده دستبرد ۱۰ میلیارد ریالی به یک کارگاه تولید خودروهای 

ویژه مناطق ساحلی کشف شد. سرهنگ محمد چراغ گفت: در پی گزارش 

سرقت شبانه از یک کارگاه تولید خودروهای ساحلی دریکی از مناطق 

جنوب شهر مشهد بلافاصله تیمی از ماموران پاسگاه انتظامی ده غیبی 

برای بررسی موضوع وارد عمل شدند. وی افزود: در بررسی های ماموران 

انتظامی در محل مشخص شد متهمان به سرقت شبانه بانفوذ به داخل 

کارگاه ۵ دستگاه موتور چهارچرخ ویژه مناطق ساحلی و تعدادی ابزارآلات 

شامل سنگ فرز، دلر، موتور جوش را به ارزش بالغ ۱۰ میلیارد ریال سرقت 

کرده اند. این مقام انتظامی تصریح کرد: تیم رسیدگی کننده پرونده با بررسی 

دقیق محل جرم و یک سری تحقیقات از مالک کارگاه به یکی از کارگرهای 

کارگاه مظنون و او را به صورت نامحسوس تحت نظر گرفتند.سرهنگ چراغ 

بیان کرد: تیم رسیدگی کننده پرونده با کنترل نامحسوس مظنون سرانجام 

او را در حال معامله موتورسیکلت های مسروقه به فردی مالخر در شهرک 

سیدی دستگیر و در بازرسی از مخفیگاهش تمام اموال مسروقه را کشف 

کردند. جانشین فرمانده انتظامی مشهد گفت: متهم در همان بازجویی های 

اولیه ۲ همدستش را معرفی که با اطلاعات به دست آمده همدستان متهم 

نیز طی عملیات های مجزا دستگیر شدند. وی خاطرنشان کرد: متهمان 

پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شدند.

رییس پلیس آگاهی مشهد گفت: کارآگاهان پلیس آگاهی با دستگیری عاملان 

دستبرد ۱۰ میلیارد ریالی به یک خانه مسکونی در بلوار پیروزی، ۳۰ فقره سرقت 

دیگر را کشف کردند. سرهنگ محمدرضا فدائیان  اظهار داشت: در پی گزارش 

سرقت وسایل خانه در محدوده بلوار پیروزی، پیگیری موضوع در دستور کار 

ماموران انتظامی قرار گرفت. وی افزود: در بررسی صحنه جرم مشخص شد که 

در نبود صاحبخانه، متهم بانفوذ به داخل یک خانه تعداد زیادی از وسایل قیمتی 

به ارزش تقریبی ۱۰ میلیارد ریال را سرقت کرده است. رییس پلیس آگاهی 

مشهد  تصریح کرد: کارآگاهان پلیس آگاهی مشهد با استفاده از سرنخ های 

به جامانده و انجام تحقیقات میدانی یکی از متهمان را که فردی سابقه دار است 

شناسایی و به صورت نامحسوس تحت نظر گرفتند. سرهنگ فدائیان گفت: تیم 

رسیدگی کننده پرونده پس از جمع آوری ادله و مستندات کافی با هماهنگی 

مقام قضایی وی را دستگیر و در بازرسی از مخفیگاهش در بلوار صیاد شیرازی 

قسمتی از اموال مالباخته و تعدادی زیادی قطعات و لوازم داخل خودرو را 

کشف کردند. رییس پلیس آگاهی شهر مشهد خاطرنشان کرد: متهم که در 

بازجویی های اولیه منکر هرگونه جرمی بود در ادامه تحقیقات و مواجهه با ادله و 

مستندات کشف شده از مخفیگاهش علاوه بر سرقت خانه موردنظر به ۳۰ فقره 

سرقت قطعات و محتویات داخل خودرو در سطح شهر مشهد با همدستی زن و 

مردی میانسال و فروش اموال مسروقه به یک مالخر اعتراف کرد. وی با اشاره به 

دستگیری همدستان متهم و مالخر، خاطرنشان کرد: متهمان پس از تشکیل 

پرونده مقدماتی برای سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شد.

 سارقان کارگاه تولیدی خودرو 
به مقصد نرسیدند

دستگیری عاملان دستبرد ۱۰ میلیاردی

وقتی خانواده فراموش می شود

 تراژدی زندگی در۱6سالگی
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دبیر علمی همایش ملی بازاریابی با رویکرد نوین 

گفت: ۱۳۳ مقاله به دبیرخانه ارسال شده که 9۶ 

مقاله پذیرفته شده اند و مقالات برگزیده برای انتشار 

در مجلات علمی ارسال شد؛ حدود 7۰ درصد از 

مقالات در زمینه بازاریابی و مشتری و ۳۰ درصد 

در حوزه برندینگ است.

دکتر  آذر کفاش پور در دومین همایش ملی بازاریابی 

با رویکرد نوین در دانشکده اقتصاد دانشگاه فردوسی 

مشهد گفت: پس از یک وقفه طولانی، این همایش 

بار دیگر با رویکرد نوین و مدرن در حوزه بازاریابی 

برگزار و در این همایش سه محور اصلی بازاریابی و 

رویکرد های نوین آن، برند و مباحث نوین مرتبط با 

آن و همچنین مشتری مداری موردتوجه است. وی 

ادامه داد: ۱۳۳ مقاله به دبیرخانه ارسال شده که 

9۶ مقاله پذیرفته شده اند و مقالات برگزیده برای 

انتشار در مجلات علمی ارسال شد همچنین کتاب 

دیجیتال مقالات ۲۰ روز پس از برگزاری همایش 

روی سایت قرار می گیرد. کفاش پور آگاهی بخشی 

به مخاطبان اعم از صنعتگران و کارآفرینان، در 

خصوص لزوم فاصله گرفتن از شیوه های سنتی 

در بازاریابی را از اهداف این همایش دانست و 

امروز  بازار  قدیمی در  روش های  افزود: تکیه بر 

ممکن است موقتا موثر باشد، اما درنهایت منجر 

به عقب ماندگی در رقابت خواهد شد. دبیر علمی 

همایش ملی بازاریابی تصریح کرد: بیشترین تعداد 

مقالات در حوزه بازاریابی مدرن و مشتری مداری 

بوده و این در حالی است که حدود 7۰ درصد از 

مقالات در زمینه بازاریابی و مشتری و ۳۰ درصد 

در حوزه برندینگ ارایه شده اند با احتمال اینکه 

در دوره های بعدی این همایش، مباحث مرتبط 

با این موضوعات را نیز بیشتر موردبررسی قرار 

خواهند گرفت، اما فعلا تمرکز اصلی بر ارتقای سطح 

علمی و بین المللی همایش بوده که این امر مستلزم 

جمع بندی و موافقت های لازم در سطح دانشگاه 

و خارج از آن است. کفاش پور با اشاره به اینکه 

مقامات دانشگاه ازجمله ریاست و معاونت پژوهشی 

در مراسم افتتاحیه حضور دارند ، تاکیدکرد :  این 

همایش در دو بخش ، بخش اول که آکادمیک و 

شامل سخنرانی با حضور 9 سخنران کلیدی است 

و بخش دوم به صنعت اختصاص دارد. وی اضافه 

کرد: بخش صنعت فرصتی است تا صنایع تجربیات 

خود را در بهره برداری از ابزار های نوین بازاریابی به 

اشتراک بگذارند ، دستاورد همایش اول در سال 

۱۳9۳، بیشتر به بررسی چالش ها و فرصت های 

پیش روی صنایع اختصاص داشت و در آن زمان، 

بسیاری از صنایع به اهمیت بازاریابی پی نبرده 

بودند و جایگاه آن را در نمودار های سازمانی خود در 

رتبه های پایین قرار می دادند. دبیر علمی همایش 

ملی بازاریابی با رویکرد نوین در خصوص گروه های 

مخاطب این همایش عنوان کرد: مخاطبان ما شامل 

دانشگاه ها، ادارات و سازمان های دولتی و صنایع 

مختلف هستند. دانشگاه هایی که رشته بازاریابی 

دارند، همچنین بانک ها، استانداری، فرمانداری و 

شهرداری نیز ازجمله نهاد هایی هستند که با آن ها 

تعاملاتی داشتیم. صنایع و شرکت های مستقر در 

شهرک های صنعتی نیز از مخاطبان اصلی ما به 

شمار می آیند. دکترعلیرضا حدادیان؛ عضو شورای 

سیاست گذاری همایش ملی بازاریابی با رویکرد نوین 

نیز گفت: این همایش می تواند به این افراد کمک 

کند تا از طریق یادگیری روش های موثر بازاریابی و 

مدیریت مالی در حوزه تجاری موفق تر عمل کنند، 

از منظر رسانه ای و علمی نیز این ضرورت وجود دارد 

که علم و فناوری نیز به بازاریابی نیازمند هستند. وی 

افزود: انتقال اطلاعات و تجربیات به آنان از اهداف 

دیگر این همایش است به خصوص جوانانی که در 

تیم های استارتاپی، نوآوری ها و اختراعات فعالیت 

دارند و بسیاری از این افراد با مشکلات تجاری سازی 

مواجه  هستند و حتی برخی از آنان پس از چند سال 

به دلیل شکست در بازاریابی، کسب وکار خود را رها 

کرده اند و دوباره به مشاغل کارمندی بازگشته اند. 

حدادیان افزود: در این همایش قصد داریم بستری 

فراهم کنیم تا شرکت کنندگان بتوانند محصولات و 

خدمات خود را به جامعه عرضه کنند و کسب وکار 

خود را توسعه دهند.

برگزاری دومین همایش ملی بازاریابی در دانشگاه فردوسی

  دیدگاه

هوش مصنوعی
دکتر مهدی یاراحمدی خراسانی

و اینک »هوش مصنوعی« نظر ها را به خود جلب کرده است، یکه تازی 

می کند و قرار است ردپایی در همه پیشرفت های فناورانه، عالمانه و 

خردمندانه آدمی از خود به جای بگذارد. این روز ها هوش مصنوعی، 

کلیدواژه مهم و چالشی بیشتر محافل علمی و تکنولوژیکی جهان 

است؛ مجموعه ای از سامانه های رایانه ای که قادر هستند بسیاری 

از فعالیت ها مثل استدلال کردن، تصمیم گیری، حل مساله و... را تا 

اندازه زیادی مانند انسان و در برخی مواقع حتی بهتر و دقیق تر از او 

انجام دهند. تا همین چند سال قبل، بیشتر اموری که به آن ها اشاره 

شد، فقط توسط انسان انجام می شد و سیستم های کامپیوتری در 

انجام آن ها توانایی ویژه ای نداشتند. اما اکنون همه چیز فرق کرده 

است. در چشم انداز تکنولوژیکی امروز که به سرعت در حال پیشرفت 

و تحول است، هوش مصنوعی به عنوان یک ابزار قدرتمند ظاهرشده 

است که می خواهد همه عادت های رفتاری مبتنی بر فناوری را تغییر 

دهد. اتکا به توانمندسازی آینده باهوش مصنوعی، ظرفیت تغییر 

صنایع و متحول کردن شیوه زندگی و کار ها را دارد. شاید بتوان هوش 

مصنوعی را این گونه توصیف کرد: »هوش مصنوعی عبارت است از 

مطالعه این که چگونه رایانه ها را می توان وادار به کارهایی کرد که در 

حال حاضر انسان ها آن ها را صحیح یا بهتر انجام می دهند« خیلی از 

افراد با شنیدن واژه هوش مصنوعی تصور می کنند، هوش مصنوعی 

همان ربات های بی احساسی هستند که قرار است در آینده جای 

انسان ها را بگیرند. مسوول این نوع تفکر به احتمال زیاد فیلم های 

علمی و تخیلی است اما واقعیت با آنچه تصور می شود تفاوت دارد. 

هوش مصنوعی درواقع تکنولوژی است که به نحوی قابلیت تفکر دارد. 

البته این قابلیت تفکر با چیزی که ما به عنوان تفکر انسانی می شناسیم 

تا حد زیادی تفاوت دارد، اما در حقیقت سعی دارد تا از آن تقلید کند.

توسعه، تحول و اجرای راه حل های هوش مصنوعی، نویدبخش حل 

مشکلات پیچیده، افزایش کارایی و هدایت نوآوری در بخش های 

مختلف است. این پدیده شگفت قرن حاضر، خبر از آینده ای بسیار 

پیچیده و درعین حال مدرن می دهد که تمام ابعاد زندگی انسان را 

تحت تأثیر قرار خواهد داد. در کشور ما هرچند اثرات و کارکرد های 

این امر تا حدود زیادی آشکارشده است، قطعا برای عقب نماندن از 

سرعت عجیب این فناوری، باید اقداماتی گسترده تر و با سرعت زمانی 

بسیار بیشتر انجام داد. چندی قبل، رهبر معظم انقلاب در نخستین 

دیدار اعضای هیات دولت چهاردهم، این چالش جدید و حیرت آور 

جهانی را این گونه تعبیر کردند: »امروز هوش مصنوعی با یک شتاب 

حیرت دهنده ای پیش می رود؛ یعنی انسان متحیر می شود از شتابی که 

این فناوری عجیب در دنیا پیداکرده و دارد پیش می رود. در مساله هوش 

مصنوعی، بهره بردار بودن امتیاز نیست؛ این فناوری، لایه های عمیقی 

دارد که باید بر آن لایه ها مسلط شد. آن لایه ها دست دیگران است. 

اگر شما نتوانید لایه های عمیق و متنوع این فناوری هوش مصنوعی 

را تامین کنید، فردا این ها یک ایستگاهی مثل آژانس اتمی درست 

می کنند برای هوش مصنوعی که اگر چنانچه به آن ایستگاه رسیدید، 

باید اجازه بگیرید که در فلان بخش از هوش مصنوعی استفاده کنید، 

در فلان بخش دیگر حق ندارید استفاده کنید!«.

بدون شک این چند جمله بار معنایی سنگینی دارد و مسیری بسیار 

پیچیده و چالشی برای جامعه علمی و فناوری کشور ترسیم می کند. هوش 

مصنوعی و ضرورت دستیابی ایران به رتبه ای برتر در بین ۱۰ کشور اول 

جهان در این عرصه، رسالت خطیری را بر دوش جامعه علمی، دانشگاهی 

و نخبگانی کشور گذاشته و چالشی بسیار پیچیده و جدی برای آن هاست. 

برای رسیدن به این هدف، کشور به یک برنامه فراگیر و منسجم نیاز دارد 

که ضمن تولید و توسعه علم، برای بهره برداری عملی و کاربردی از این 

فناوری نیز دقت نظر ویژه ای داشته باشد. فقط این گونه می توانیم امیدوار 

باشیم که در جهان توسعه یافته فردا، نقش و جایگاه مهمی خواهیم داشت.  

فراموش نکنیم که این پدیده شگفت با همه درگیری هایی که ایجاد می کند، 

درعین حال فرصت بسیار مغتنم و مناسبی است برای توسعه جهشی و 

تصاعدی تا عقب ماندگی های علمی و فناوری کشور های درحال توسعه 

را جبران و آن ها را به دروازه های توسعه یافتگی نزدیک تر کند.

رییس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم 

رهبری از تخصیص ۱۱ میلیارد دلار توسط 

مقام معظم رهبری برای حل برخی مسایل 

کشور خبر داد و گفت : باید از این منابع 

به درستی استفاده و موانع موجود در تخصیص 

بودجه را برطرف کنیم.

آقامحمدی، در نشست کارگروه هماهنگی 

توسعه کریدور شرق در شرکت سپاد خراسان 

در کنار مسوولان و فعالان اقتصادی، بر 

اهمیت کارهایی که در جهت بهبود شرایط 

اقتصادی کشور انجام می شود، اظهار داشت 

: بسیاری از مسایل اقتصادی و اجتماعی به 

بحث و تبادل نظر نیازمند هستند و بدون اراده 

و هماهنگی، مشکلات حل نخواهند شد.

وی با اشاره به اینکه ما باید راه حل های 

بومی و مناسب برای کشور پیدا کنیم و فقط 

نوشتن راه حل های کلی کارساز نخواهد 

بود ، افزود : مردم نیز باید وارد میدان شوند 

و دولت باید حمایت های لازم را از آن ها به 

عمل آورد. رییس گروه اقتصادی دفتر رهبر 

معظم انقلاب خاطرنشان کرد :اهمیت تغییر 

روش ها و ضرورت بازبینی ساختارهای اجرایی 

کشور مهم ترین است بنابراین اراده  جمعی 

لازم است تا بتوانیم تغییرات موردنیاز را در 

ساختارهای اقتصادی و اجتماعی کشور 

اعمال کنیم و برای رسیدن به راه حل های 

عملیاتی باید با دقت و حوصله کار شود.

آقا محمدی به مشکلات در مناطق کمتر 

برخوردار کشور پرداخت و تصریح کرد: 

باوجود حضور نهادهای حمایتی متعدد، 

هنوز مشکلات جدی در این مناطق وجود 

دارد و با تغییر در رویه ها و هماهنگی بیشتر 

در جهت حل مشکلات تلاش بیشتری داشته 

باشیم. وی در بخش دیگری از سخنان خود 

با تاکید بر اهمیت ایجاد تغییرات بنیادین 

افزود: این کار اکنون شروع شده و چون 

می تواند به تحولی بزرگ تبدیل شود پس 

همه ما باید به تحقق این تغییر کمک کرده 

به طور مثال درگذشته هر اداره ای به صورت 

جداگانه فعالیت می کرد، اما اکنون باید با 

تخصص های مختلف و به صورت هماهنگ 

باشد همان طور که در نظام پزشکی، پزشک 

عمومی ابتدا وضعیت بیمار را ارزیابی کرده و 

در صورت نیاز به متخصص ارجاع می دهد، 

در اقتصاد نیز لازم است چنین رویکردهایی 

با ایده های نو اعمال شود.

رییس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری 

همچنین بیش از ۳۰ درصد از هزینه های 

تمام شده کالاها را مربوط به بخش لجستیک 

دانست  و گفت : اگر بتوانیم در این بخش 

بهینه سازی کنیم، تاثیرات بزرگی بر قیمت 

کالاها و رقابت پذیری اقتصادی خواهیم داشت 

و ما باید منابع موجود را به درستی مدیریت 

کنیم و برای اجرای پروژه ها از ظرفیت های 

بخش خصوصی نیز استفاده کنیم.

آقا محمدی اظهار کرد : ۱۱ میلیارد دلار 

توسط مقام معظم رهبری برای حل برخی 

مسایل کشور تخصیص داده شده و باید از 

این منابع به درستی استفاده کنیم و موانع 

موجود در تخصیص بودجه را برطرف کنیم.

وی همچنین به لزوم به کارگیری تجربیات 

کشورهای دیگر، مانند ترکیه و یونان، در 

مسایل مرزی و لجستیکی اشاره کرد و افزود: 

باید سیستم هایی مانند دروازه های مرزی 

مشترک ایجاد کنیم تا مشکلات مرزی به 

حداقل برسد و باید در حوزه اقتصاد تمرین 

کنیم و از رویکردهای جزیره ای دور شویم. 

همان گونه که در مناطق مختلف کشور 

مانند همدان، لرستان، کرمانشاه و ایلام 

اقداماتی برای هماهنگی انجام دادیم، در 

اینجا نیز باید به سمت مدیریت یکپارچه 

حرکت کنیم. آقا محمدی اذعان کرد: ما 

در حال حاضر 9 منطقه آمایشی مصوب 

داریم و باید از این ظرفیت ها استفاده کنیم 

لذا با همکاری میان مناطق، می توانیم 

راه حل های عملی برای بهبود شرایط 

اقتصادی کشور پیدا کنیم.

 رییس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم 

رهبری، با تأکید بر اهمیت همکاری بین 

بخش های دولتی و خصوصی، اظهار داشت: 

این جمعی که بدون اجبار و الزام قانونی 

دورهم جمع شده اند، دغدغه عظیمی که 

دارند بسیار ارزشمند است.

وی افزود: جمع کردن ارکان صادرات کشور 

دور یک میز و توسعه مسیرهای ترانزیتی 

کشور، کار بسیار بزرگی است. بدون شک 

باید مردم را پای کار بیاورید، تغییر روش با 

بخشنامه حل نمی شود و همین نشست ها 

نیاز است سازماندهی شود و در قالب یک 

دبیرخانه چارچوب بندی شده، شفاف باشد.

آقامحمدی ادامه داد: رهبری ۱۱ میلیارد 

دلار برای حل مسایل این چنینی تخصیص 

داده اند. جا دارد برای گرفتن اعتبارات از 

همین محل، پیگیری ها را انجام دهید.

ریگی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار، 

نیز  اظهار داشت: طرح توسعه محور شرق، 

یکی از دلایل اساسی به وجود آمدن منطقه 

آزاد چابهار بود هم افزایی و تعالی برنامه های 

تجاری مثلث لجستیکی چابهار، مشهد، 

تبریز و تمام مناطق آزاد و ویژه در این منطقه 

موضوع اصلی این نشست ها است. حامد 

صالحی، دبیر کارگروه هماهنگی توسعه 

شرق، نیز تاکید کرد: امروز ما با حداقل 

ظرفیت ۲۰ میلیون تن ترانزیت آسیای 

میانه به افغانستان از طریق چابهار مواجه 

هستیم که توان تأمین زیرساخت هایش را 

نداریم. انجمن کارفرمایی بخش خصوصی 

آمادگی سرمایه گذاری در بخش های توسعه 

و بهره برداری کریدور شرق را دارد. کریدورها 

در کشور ما مسوول مستقیم ندارد.

با دستور رهبر معظم انقلاب صورت گفت

اختصاص  ۱۱ میلیارد دلار برای رفع مسایل کشور

سیده بهجت موسوی مقدم




